
ZÁPIS Č. 2/2004 (149) 
ZE ZASEDÁNÍ AKADEMICKÉHO SENÁTU VUT KONANÉHO DNE 10. ÚNORA 2004 

V ZASEDACÍ MÍSTNOSTI REKTORA VUT V BRNĚ, ANTONÍNSKÁ 1 
 
 
Přítomni:   viz prezenční listina (celkem 18 senátorů) 

Omluveni:   Hádlík/FAST, Popela/FSI, Kutnohorský/FEKT, Drtil/FEKT, 
    Nový/FA, Berta/FaVU   
 
Hosté:    rektor Vrbka, prorektoři Jančář, Kazelle, Švec,  kvestor Pěnčík 

 
 

PROGRAM: 
 
1. Kontrola zápisu z minulého zasedání AS VUT 
2. Schválení programu zasedání AS VUT 
3. Systém knihoven VUT – současnost a budoucnost (asi ½ hodinová prezentace ředitelky Ústřední 

knihovny VUT v Brně a následná prohlídka prostor ÚK, Antonínská 1) 
4. Informace rektora, prorektorů a kvestora  
5. Předložení návrhu rozpočtu VUT v Brně na rok 2004  
6. Informace zástupců VUT v Radě vysokých škol  
7. Legislativní záležitosti 
8. Různé 
 
 
AD 1) KONTROLA ZÁPISU Z MINULÉHO ZASEDÁNÍ AS VUT 
Zápis z minulého zasedání AS VUT byl schválen bez připomínek.  
 
AD 2) SCHVÁLENÍ PROGRAMU DNEŠNÍHO ZASEDÁNÍ 
Připomínky nebyly vzneseny, program byl schválen. 
 
AD 3) INFORMACE  REKTORA, PROREKTORŮ A KVESTORA 
¾ Rektor Vrbka  
� Dne 15. 1. 2004 se konala oponentura činnosti Centra leteckého a kosmického výzkumu na FSI 

(hlavním řešitelem je VUT v Brně, spolupracují VZLÚ a Ústav vozidel a letadlové techniky FS 
ČVUT v Praze), které se zúčastnili zástupci MŠMT, MPO, Leteckého úřadu výrobních podniků 
z této sféry, oponenti, řešitelé; celková úroveň hodnocena známkou 1. 

� Na FAST v laboratoři Ústavu vodních staveb byl zpracován model simulace proudění 
katastrofických povodňových průtoků funkčními objekty jakékoli přehrady. Ve čtrnáct a půl metru 
dlouhém a dva a půl metru širokém sklopném proskleném žlabu jsou vědci schopni během 
několika minut vyvolat umělou povodeň, přičemž mohou naprogramovat úroveň průtoku 
odpovídající stoleté, pětisetleté nebo i tisícileté vodě (více informací viz článek v novém čísle 
časopisu Události VUT). 

� Dne 9. 2. 2004 se rektor zúčastnil ve Zlíně setkání s premiérem Špidlou za účasti ministryně 
Buzkové a náměstka Koláře – na jednání byli pozváni rektoři technických VŠ a ředitelé největších 
podniků ve Zlíně. Byly zde diskutovány zejména nedostatky v oblasti aplikovaného výzkumu, 
vývoje a transferu inovací a dále otázky podpory financování vědy a výzkumu.  

� Dne 16. 2. 2004 se bude na MŠMT konat třetí jednání poradního týmu ministryně za účasti 
rektorů technických VŠ a představitelů velkých průmyslových podniků. Jednání se bude týkat 
zejména rozšíření přímé spolupráce mezi VŠ a velkými podniky v oblasti nových produktů. Byl 
vytvořen návrh nadace, který byl VUT poskytnut k vyjádření.  

 
¾ Prorektor Švec 
� V pondělí 9. 2. 2004 proběhlo jednání Programové rady CEVAPO. 



� Jednání s vedoucími kateder jazyků ve věci standardizace minimálních znalostí AJ: Došlo ke 
shodě výběru učebnic a dále v tom, že první 2 semestry bude shodná výuka, druhé semestry výuka 
se specializací podle zaměření fakulty; při zápise studentů do prvních ročníků bude zkušebně 
proveden rozřazovací test s cílem zjistit počet a zařazení do jednotlivých kursů a zároveň náklady 
na výuku, z legislativních důvodů se počítá se zahájením transformované výuky AJ a dalších 
světových jazyků v září 2005.  

 
¾ Prorektor Jančář 
� Pokračují práce na přípravě výzkumných záměrů, které budou projednávány na Vědecké radě 

VUT dne 20. 2. 2004. V návaznosti na zákon č. 130/2002 Sb. a nařízení vlády č. 461/2002 Sb. a 
462/2002 Sb. je pro splnění podmínek odborné způsobilosti u jednotlivých výzkumných 
pracovníků požadována pracovní kapacita alespoň 50 % pracovního úvazku. Pro splnění těchto 
podmínek je třeba dořešit legislativu na VUT.  

 
¾ Kvestor Pěnčík 
� V pátek 6. 2. 2004 byly v SAPu zpracovány mzdy zaměstnanců VUT za leden 2004. 
� KOR VUT požádala o kolektivní vyjednávání. 
� Navrhovanou změnou Mzdového předpisu VUT je možnost stanovení osobního příplatku 

zaměstnanců bez limitu.  
 
 
AD 4) SYSTÉM KNIHOVEN VUT – SOUČASNOST A BUDOUCNOST 
Členové AS VUT se odebrali do prostor Ústřední knihovny VUT, kde ředitelka ÚK Mgr. Jursová 
přednesla prezentaci o systému knihoven na VUT v Brně. Poté následovala krátká diskuse a návštěva 
byla ukončena prohlídkou prostor ÚK. 
 
 
AD 5) PŘEDLOŽENÍ NÁVRHU ROZPOČTU VUT V BRNĚ NA ROK 2004  
Úvodní komentář k návrhu Rozpočtu VUT v Brně na rok 2004 přednesl rektor Vrbka. Návrh obsahuje 
tři základní motivační nástroje, které posilují školu v oblastech, které jsou pro ni nezbytné zejména 
z hlediska akreditace: habilitace docentů, profesorská jmenovací řízení a doktorská studia a dále 
reaguje na transformaci vzdělávání angličtiny (navýšení počtu učitelů angličtiny). Následně rektor 
Vrbka předal slovo kvestoru Pěnčíkovi, který návrh rozpočtu zpracoval.   

Kvestor Pěnčík přednesl podrobný komentář, ve kterém úvodem hovořil o výsledku hospodaření VUT 
za rok 2003, které bylo vzhledem k odpisům dlouhodobého majetku mírně ztrátové. Odpisy budou 
řešeny podle směrnice MŠMT a na základě jednání s auditory, nedojde k rozpuštění Rezervního fondu 
VUT. Všechny fakulty vykázaly kladný hospodářský výsledek, který jim bude předán do jejich 
FRIMu. Detailní analýza výsledku hospodaření za rok 2003 bude zpracována koncem března.  
Filozofie zpracování návrhu Rozpočtu VUT na rok 2004 respektuje připomínky členů ekonomické 
komise AS VUT, návrh byl projednán se všemi děkany a tajemníky fakult. Dotace byla potvrzena 
rozhodnutím ministryně školství Buzkové, ze vzdělávací činnosti jsou financováni všichni studenti 
VUT, kteří jsou vykázáni v matrice studentů ke dni 31. 10. 2003. V rámci státního rozpočtu dochází 
k navýšení na stipendia doktorandů (jsou potvrzena na I. pololetí 2004). Rozhodnutími náměstka 
MŠMT Koláře byly přiděleny investiční prostředky FRVŠ a byly schválené rozvojové programy. 
V rámci školy došlo k vyrovnání finančních prostředků u jednotlivých fakult – FIT se dostala 
v počtech studentů na plánovanou úroveň, FEKT přijala o 100 až 150 studentů více, než před 
rozdělením FEI. Prostředky na specifický výzkum jsou jen o málo nižší, než v loňském roce, 
výzkumné záměry jsou na stejné výši. Dotace na ubytování a stravování studentů je mírně vyšší.    
Byly přijaty prostředky pro zamezení tvrdosti výpočtu, zejména u Fakulty architektury, kde došlo 
rozhodnutím Akreditační komise ke zkrácení délky studia, a tím k poklesu financovaných studentů. 
Děkan FA Chybík poslal rektoru Vrbkovi zprávu o stavu situace na FA s uvedením opatření, která 
povedou ke snížení nákladů. I přes tato opatření by pravděpodobně fakulta nebyla schopna při 
známých mandatorních výdajích (nárůst tarifních mezd, cen energií, atd.) pokrýt vyrovnaný rozpočet.  

V ubytování a stravování studentů nedochází k nárůstu normativu ani na teplé jídlo ani na lůžko. 
V současné době  je možno sledovat rozkolísanost a nejednoznačnost růstu cen vč. růstu DPH. Před 
rozhodnutím MŠMT je problematika přímých dotací na ubytování studentů formou stipendia na 
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ubytování. Původně se mělo toto stipendium zřídit již od 1. 9. 2004, termín se však posouvá zřejmě na 
1eden 2005. Při variantě, která je zatím prosazována, by to znamenalo obrovský dopad na hospodaření 
KaM, je ale možné, že ještě dojde k některým korekcím návrhu. V souvislosti s tímto nejasným 
stavem rozpočet obsahuje návrh dotace KaM ve výši 2 mil. Kč ze vzdělávací činnosti. 

Na závěr kvestor Pěnčík sdělil, že návrh rozpočtu zaslal tajemnici Cardové, která jej po zasedání AS 
VUT rozešle všem členům senátu. Dr. Kábelová, která byla v době nepřítomnosti předsedy EK AS 
VUT Dr. Popely pověřena jej zastupovat, sdělila, že členové EK AS VUT se předběžně dohodli na 
termínu konání ekonomické komise v úterý 24. 2. 2004 v 11:00 hodin.  

V následující krátké diskusi vznesla dotaz Doc. Münsterová, zda ze skladby rozpočtu bude možné 
odhadnout výšku příjmu z doplňkové činnosti na fakultách a dále zda je možné využít  finanční 
prostředky z výzkumné činnosti na podporu aktivit s výzkumem souvisejících, např. na knihovní 
fondy, apod.  

Ing. Hanušová vznesla dotaz, jakým způsobem bude řešeno financování jazykových kursů v případě, 
že fakulta nebude požadovat výuku angličtiny v prvních 2 semestrech – má-li fakulta v požadavcích 
na přijetí ke studiu dobrou znalost angličtiny, zřejmě nebude nutné, aby se její studenti těchto kursů 
zúčastňovali. Rektor Vrbka odpověděl, že tito studenti budou moci navštěvovat kursy jiného 
světového jazyka, záležitost bude projednána s děkany fakult a bude navrženo řešení rozšířením 
akreditace studijního programu.  

Kvestor Pěnčík informoval o žádosti rektora podané k ministryni školství o přidělení speciální dotace 
pro FaVU, stejně jako tomu bylo v loňském roce. Doc. Münsterová sdělila, že změna koeficientů 
náročnosti studijních programů je zatím stále otevřenou otázkou a je třeba o ní diskutovat.  
 
 
AD 6) INFORMACE ZÁSTUPCŮ VUT V RADĚ VYSOKÝCH ŠKOL  
Doc. Münsterová se nemohla zúčastnit lednového zasedání předsednictva RVŠ z důvodu nemoci, 
proto informovala o programu jednání pouze zprostředkovaně ze zápisu:  
9 Zahájení, vystoupení hostů – náměstek MŠMT Doc. Kolář, ředitel odboru VŠ Ing. Beneš, vedoucí 

odd. financování vědy a VŠ MŠMT Ing. Dobíšek, zástupce AV ČR Prof. Syka, ředitelka CSVŠ 
Šebková, předseda Klubu kvestorů Doc. Vospěla, zástupce VOS RNDr. Dolanský, aj. 

9 Zprávy z užšího předsednictva 
9 Kontrola přijatých usnesení 
9 Vystoupení hostů – Doc. Kolář, Prof. Syka, Ing. Beneš 
9 Státní informační a telekomunikační politika (SITP) 
9 Návrh nového člena Akreditační komise 
9 Změny ve financování ubytování a stravování studentů 
9 Informace o řešení projektu ISAAR-F 
9 Podněty k novele VŠ zákona 
9 Problematika FRVŠ 
9 Stanovisko k Zákonu o veřejných výzkumných institucích 
9 Schválení místopředsedy a členů pracovní komise – předsedové akademických senátů 
9 Různé 
Zápis z jednání předsednictva RVŠ je uveden na internetové adrese: 
http://www.radavs.cz/dalsi.php?c=45

Kvestor Pěnčík požádal členy AS VUT z Fakulty podnikatelské o zprostředkování předávání 
informací z jednání EK RVŠ od člena RVŠ – zástupce FP VUT Ing. Šunky. Doc. Zbořil připomněl 
svůj návrh z předcházejícího zasedání AS VUT, aby zástupci fakult VUT v RVŠ informovali AS o své 
činnosti v RVŠ a doporučil je pozvat na příští zasedání AS VUT.  
 
 
A 7) LEGISLATIVNÍ ZÁLEŽITOSTI 
¾ Změny Studijního a zkušebního řádu VUT 
Prorektor Švec předal na dnešním zasedání členům AS VUT tištěný materiál „Navrhované změny ve 
Studijním a zkušebním řádu VUT v Brně“, přednesl k němu podrobný komentář a sdělil, že všechny 
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navrhované změny byly víceméně schváleny legislativním a právním odborem MŠMT. Doc. 
Lhotáková sdělila, že LK AS VUT navrhované změny doporučila AS VUT ke schválení.  

Následující krátká diskuse senátorů se týkala zejména změny Čl. 14 – stupnice ECTS a převodní 
tabulky pro dřívější hodnocení a pro výpočty vážených průměrů a dále úpravy Čl. 12 – změny počtu 
opravných termínů na 2, zatímco dříve byly „nejvýše dva“.  V diskusi vystoupili M. Sovíková, Doc. 
Zbořil, Dr. Hanáček, Doc. Lhotáková, Mgr. Fajnor, Ing. Švec a Doc. Münsterová. Předseda studentské 
komory AS Ing. Švec sdělil, že tuto změnu iniciovala SK AS VUT, která ji doporučuje z důvodu 
sjednocení počtu náhradních termínů na všech fakultách. V závěru diskuse Doc. Münsterová 
konstatovala, že je třeba se zároveň s výzkumem věnovat také výuce a s ní spojenými problémy; 
součástí výuky jsou nejen přednášky, cvičení, ale také zkoušky, které završují výukový cyklus, a proto 
jim je třeba věnovat potřebný čas i pozornost.  

¾ Změny a doplnění Statutu VUT (Dodatek č. 3) 
Prorektor Švec předal členům AS VUT tištěný materiál – návrh na „Změny a doplnění Statutu VUT 
v Brně (Dodatek č. 3)“ obsahující dílčí změny schválené LK AS VUT a přednesl k němu komentář. 
Následně odpověděl na některé dotazy členů AS VUT, které se týkaly prominutí poplatku za 
prodlouženou dobu studia z důvodu nemoci a výpočtu doby přerušení studia.  

¾ Jednání LK AS VUT dne 2. 2. 2004 
Doc. Zbořil sdělil, že LK AS VUT na svém zasedání dne 2. 2. 2004 doporučila generální revizi všech 
vnitřních předpisů VUT, zejména statutu. Vzhledem k tomu, že se bude jednat o velmi náročnou 
činnost, navrhla uskutečnit výjezdní zasedání LK, na kterém by komise mohla soustředěně pracovat.  

Dále Doc. Zbořil seznámil senátory s návrhem změny Čl. 6 a Čl. 23 Statutu VUT ve smyslu 
schvalování vnitřních předpisů dalších součástí VUT akademickým senátem, který zpracoval JUDr. 
Králík na základě diskuse a požadavku legislativní komise. Doc. Zbořil doporučil tento návrh 
projednat v legislativní komisi a s vedením VUT. Vzhledem k tomu, že v kanceláři AS VUT jsou 
uloženy všechny platné předpisy fakult a kopie vnitřních předpisů VUT, a rovněž v souvislosti s výše 
uvedenou změnou Čl. 6 a Čl. 23 Statutu VUT, navrhla LK  akademickému senátu požádat další 
součásti VUT o předložení jejich platných vnitřních předpisů. 

Akademický senát VUT po krátké diskusi hlasoval o následujícím návrhu na usnesení. 

Návrh na usnesení: 
Akademický senát VUT žádá ředitele dalších součástí VUT o předložení kopií jejich platných 
vnitřních předpisů, především organizačních řádů nebo statutů. Akademický senát VUT dále tímto 
svým usnesením podmiňuje schválení poskytnutí finančních prostředků dalším součástem VUT 
v rámci Rozpočtu VUT v Brně na rok 2004 předložením požadovaných kopií zmíněných předpisů. 
Požadavek zašle předseda AS VUT písemně ředitelům dalších součástí VUT.  
Hlasování: 
Pro – 18 hlasů 
Proti – 0 hlasů 
Zdržel se hlasování – 0 hlasů 
UAS 1 
Akademický senát VUT žádá ředitele dalších součástí VUT o předložení kopií jejich platných 
vnitřních předpisů, především organizačních řádů nebo statutů. Akademický senát VUT dále tímto 
svým usnesením podmiňuje schválení poskytnutí finančních prostředků dalším součástem VUT 
v rámci Rozpočtu VUT v Brně na rok 2004 předložením požadovaných kopií zmíněných předpisů. 
Požadavek zašle předseda AS VUT písemně ředitelům dalších součástí VUT.  

Doc. Lhotáková následně informovala o druhém návrhu legislativní komise na usnesení AS VUT. Při 
shlédnutí vnitřních předpisů fakult VUT vyvěšených na WWW stránkách bylo konstatováno, že na 
některých fakultách jsou vyvěšeny verze vnitřních předpisů, které nejsou shodné s platnou 
a podepsanou verzí. Legislativní komise proto po konzultaci s právním odborem rektorátu VUT 
doporučila provést sjednocení a navrhla, aby vnitřní předpisy fakult a dalších součástí VUT byly 
vystaveny na WWW stránkách následovně: 
1) Úplné znění vnitřního předpisu se zapracovanými všemi dodatky, s uvedením jmen původních 

signatářů a signatářů novel, bude sloužit pouze pro rychlou orientaci ve vnitřním předpisu; jako 
vzor viz úplné znění vnitřních předpisů VUT (např. Statutu VUT) vystavených na WWW 
stránkách. Úplné znění vnitřního předpisu zpracují příslušné fakulty nebo další součásti VUT. 
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2) Původní znění vnitřního předpisu (v tištěné formě opatřené podpisy signatářů), musí být shodné 
s platnou tištěnou a podepsanou verzí.  

3) Dodatky na schválené změny vnitřního předpisu včetně jmen signatářů, kteří dodatek v tištěné 
formě podepsali. Dodatky zpracuje kancelář AS VUT.  

Následovala diskuse členů AS VUT, ve které byl podán návrh na vystavování vnitřních předpisů 
fakult i VUT z úrovně školy (rektorát – CVIS), fakulty a další součásti by se na příslušnou WWW 
stránku odkazovaly. Za správnost vystavených vnitřních předpisů by měl odpovídat AS VUT. Po 
diskusi AS VUT jednomyslně přijal následující usnesení. (Hlasování: Pro – 18 hlasů; zdržel se 
hlasování – 0 hlasů; proti – 0 hlasů). 

UAS 2 
Vnitřní předpisy fakult a dalších součástí VUT budou na WWW stránkách vystaveny následovně: 
1) Úplné znění vnitřního předpisu se zapracovanými dodatky 
2) Původní znění vnitřního předpisu s uvedením signatářů 
3) Dodatky na schválené změny vnitřního předpisu s uvedením signatářů 
Vnitřní předpisy VUT i fakult budou vystavovány na WWW stránkách školy z centrální úrovně 
(Kancelář AS VUT – CVIS), fakulty a další součásti se budou na příslušnou stránku odkazovat. Za 
správnost vystavených vnitřních předpisů bude odpovídat AS VUT. 

 
AD 9) RŮZNÉ 
� Doc. Zbořil informoval o rezignaci členky SK AS VUT Lenky Burgerové, kterou mu předala před 

dnešním zasedáním AS VUT. Na Fakultě architektury bude kontaktován náhradník zvolený ve 
volbách do AS VUT v říjnu r. 2002. 

� Ing. Švec pozval přítomné na Reprezentační ples VUT v Brně, který se bude konat v pátek 12. 3. 
2004 v prostorách Centra VUT v Brně, Antonínská 1. 

� Doc. Zbořil připomněl, že ve čtvrtek 12. února 2004 v 16:30 hod. proběhne v novobarokní aule 
Centra VUT v Brně prezentace prvního českého vydání knihy Gödelův důkaz.  

� Dr. Kábelová pozvala přítomné na Ples chemiků, který se bude konat v pátek 27. 2. 2004 v Klubu 
VA na Šumavské. Rezervaci je možné zajistit na její kl. 9315.  

� M. Sovíková pozvala přítomné na Ples Fakulty podnikatelské, který se bude konat ve středu 3. 3. 
2004  v IBC na Příkopech, rezervaci je možné zajistit u  P. Hendrychové , děkanát FP, kl. 2880.  

� Legislativní komise se po zasedání AS VUT dohodla, že výjezdní zasedání LK AS VUT se bude 
konat ve dnech 4. – 6. března 2004, místo konání a s tím spojené organizační záležitosti budou 
upřesněny.  

 
 
 

Příští zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 9. března  2004 v 9:00 hodin 
v zasedací místnosti rektora VUT v Brně, Antonínská 1. 

 
 
 
 
 
 
 
 
          Ing.  Jaroslav Švec, v. r.                                                     Doc. Ing. František Zbořil, CSc., v. r. 
předseda Studentské komory AS VUT                                                  předseda AS VUT v Brně 
 
 
 
Zapsala: Jarmila Cardová 
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